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INTERNATIONAL ELECTROTECHNICAL COMMISSION 
____________ 

 
WIND TURBINES –  

 
Part 2: Small wind turbines 

 
 

FOREWORD 
1) The International Electrotechnical Commission (IEC) is a worldwide organization for standardization comprising 

all national electrotechnical committees (IEC National Committees). The object of IEC is to promote 
international co-operation on all questions concerning standardization in the electrical and electronic fields. To 
this end and in addition to other activities, IEC publishes International Standards, Technical Specifications, 
Technical Reports, Publicly Available Specifications (PAS) and Guides (hereafter referred to as “IEC 
Publication(s)”). Their preparation is entrusted to technical committees; any IEC National Committee interested 
in the subject dealt with may participate in this preparatory work. International, governmental and non-
governmental organizations liaising with the IEC also participate in this preparation. IEC collaborates closely 
with the International Organization for Standardization (ISO) in accordance with conditions determined by 
agreement between the two organizations. 

2) The formal decisions or agreements of IEC on technical matters express, as nearly as possible, an international 
consensus of opinion on the relevant subjects since each technical committee has representation from all 
interested IEC National Committees.  

3) IEC Publications have the form of recommendations for international use and are accepted by IEC National 
Committees in that sense. While all reasonable efforts are made to ensure that the technical content of IEC 
Publications is accurate, IEC cannot be held responsible for the way in which they are used or for any 
misinterpretation by any end user. 

4) In order to promote international uniformity, IEC National Committees undertake to apply IEC Publications 
transparently to the maximum extent possible in their national and regional publications. Any divergence 
between any IEC Publication and the corresponding national or regional publication shall be clearly indicated in 
the latter. 

5) IEC itself does not provide any attestation of conformity. Independent certification bodies provide conformity 
assessment services and, in some areas, access to IEC marks of conformity. IEC is not responsible for any 
services carried out by independent certification bodies. 

6) All users should ensure that they have the latest edition of this publication. 

7) No liability shall attach to IEC or its directors, employees, servants or agents including individual experts and 
members of its technical committees and IEC National Committees for any personal injury, property damage or 
other damage of any nature whatsoever, whether direct or indirect, or for costs (including legal fees) and 
expenses arising out of the publication, use of, or reliance upon, this IEC Publication or any other IEC 
Publications.  

8) Attention is drawn to the Normative references cited in this publication. Use of the referenced publications is 
indispensable for the correct application of this publication. 

9) Attention is drawn to the possibility that some of the elements of this IEC Publication may be the subject of 
patent rights. IEC shall not be held responsible for identifying any or all such patent rights. 

International Standard IEC 61400-2 has been prepared by IEC technical committee 88: Wind 
turbines. 

This third edition cancels and replaces the second edition published in 2006.  

This edition constitutes a technical revision. This edition includes the following significant 
technical changes with respect to the previous edition: 

• the title has been modified to better reflect the scope; 

• restructured into part I (design evaluation) and part II (type testing) to harmonise use with 
IEC 61400-22 conformity testing and certification; 

• caution provided regarding the use of simplified equations; 

• added annex on other wind conditions;  

• added annex on tropical storms; 

• added annex on extreme environmental conditions; 
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• added annex on EMC testing;

• added annex on dynamic behaviour;

• duration testing requirements modified;

• added annex on standardised format consumer label;

• many minor changes and all known errata corrected.

The text of this standard is based on the following documents: 

FDIS Report on voting 

88/465/FDIS 88/469/RVD 

Full information on the voting for the approval of this standard can be found in the report on 
voting indicated in the above table. 

This publication has been drafted in accordance with the ISO/IEC Directives, Part 2. 

A list of all parts in the IEC 61400 series, published under the general title Wind turbines, can 
be found on the IEC website. 

The committee has decided that the contents of this publication will remain unchanged until 
the stability date indicated on the IEC web site under "http://webstore.iec.ch" in the data 
related to the specific publication. At this date, the publication will be  

• reconfirmed,
• withdrawn,
• replaced by a revised edition, or
• amended.

IMPORTANT – The 'colour inside' logo on the cover page of this publication indicates 
that it contains colours which are considered to be useful for the correct 
understanding of its contents. Users should therefore print this document using a 
colour printer. 

The contents of the corrigendum of October 2019 have been included in this copy.
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WIND TURBINES –  
 

Part 2: Small wind turbines 
 
 
 

1 Scope 

This part of IEC 61400 deals with safety philosophy, quality assurance, and engineering 
integrity and specifies requirements for the safety of small wind turbines (SWTs) including 
design, installation, maintenance and operation under specified external conditions. Its 
purpose is to provide the appropriate level of protection against damage from hazards from 
these systems during their planned lifetime. 

This standard is concerned with all subsystems of SWTs such as protection mechanisms, 
internal electrical systems, mechanical systems, support structures, foundations and the 
electrical interconnection with the load. A small wind turbine system includes the wind turbine 
itself including support structures, the turbine controller, the charge controller / inverter (if 
required), wiring and disconnects, the installation and operation manual(s) and other 
documentation. 

While this standard is similar to IEC 61400-1, it does simplify and make significant changes in 
order to be applicable to small wind turbines. Any of the requirements of this standard may be 
altered if it can be suitably demonstrated that the safety of the turbine system is not 
compromised. This provision, however, does not apply to the classification and the associated 
definitions of external conditions in Clause 6. Compliance with this standard does not relieve 
any person, organisation, or corporation from the responsibility of observing other applicable 
regulations. 

This standard applies to wind turbines with a rotor swept area smaller than or equal to  
200 m2, generating electricity at a voltage below 1 000 V a.c. or 1 500 V d.c. for both on-grid 
and off-grid applications. 

This standard should be used together with the appropriate IEC and ISO standards (see 
Clause 2). 

2 Normative references 

The following documents, in whole or in part, are normatively referenced in this document and 
are indispensable for its application. For dated references, only the edition cited applies. For 
undated references, the latest edition of the referenced document (including any 
amendments) applies. 

IEC 60038:2009, IEC standard voltages 

IEC 60204-1:2005, Safety of machinery – Electrical equipment of machines – Part 1: General 
requirements 

IEC 60364-5-54, Low-voltage electrical installations – Part 5-54: Selection and erection of 
electrical equipment – Earthing arrangements and protective conductors  

IEC 60721-2-1, Classification of environmental conditions – Part 2-1: Environmental 
conditions appearing in nature – Temperature and humidity 

IEC 61400-11, Wind turbines – Part 11: Acoustic noise measurement techniques  



 – 12 – 61400-2  IEC:2013 

IEC 61400-12-1:2005, Wind turbines – Part 12-1: Power performance measurements of 
electricity producing wind turbines  

IEC/TS 61400-13, Wind turbine generator systems – Part 13: Measurement of mechanical 
loads 

IEC 61400-14:2005, Wind turbines – Part 14: Declaration of apparent sound power level and 
tonality values  

IEC/TS 61400-23:2001, Wind turbine generator systems – Part 23: Full-scale structural 
testing of rotor blades 

IEC 61643-11:2011, Low-voltage surge protective devices – Part 11: Surge protective devices 
connected to low-voltage power distribution systems – Requirements and test methods 

ISO/IEC 17025, General requirements for the competence of testing and calibration 
laboratories  

ISO 2394:1998, General principles on reliability for structures 

3 Terms and definitions 

For the purposes of this document, the following terms and definitions apply. 

3.1  
annual average 
mean value of a set of measured data of sufficient size and duration to serve as an estimate 
of the expected value of the quantity 

Note 1 to entry: The averaging time interval shall be an integer number of years to average out non-stationary 
effects such as seasonality. 

3.2  
annual average wind speed  
Vave 
wind speed averaged according to the definition of annual average 

3.3  
auto-reclosing cycles  
event with a time period, varying from approximately 0,01 s to a few seconds, during which a 
breaker released after a grid fault is automatically reclosed and the line is reconnected to the 
network 

3.4  
brake  
device capable of reducing the rotor speed or stopping rotation of a wind turbine system 

3.5  
catastrophic failure 
disintegration or collapse of a component or structure, that results in loss of vital function 
which impairs safety of a wind turbine system 

3.6  
characteristic value 
value (of a material property) having a prescribed probability of not being attained in a 
hypothetical unlimited test series 
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AVANT-PROPOS 
1) La Commission Electrotechnique Internationale (CEI) est une organisation mondiale de normalisation 

composée de l'ensemble des comités électrotechniques nationaux (Comités nationaux de la CEI). La CEI a 
pour objet de favoriser la coopération internationale pour toutes les questions de normalisation dans les 
domaines de l'électricité et de l'électronique. A cet effet, la CEI – entre autres activités – publie des Normes 
internationales, des Spécifications techniques, des Rapports techniques, des Spécifications accessibles au 
public (PAS) et des Guides (ci-après dénommés "Publication(s) de la CEI"). Leur élaboration est confiée à des 
comités d'études, aux travaux desquels tout Comité national intéressé par le sujet traité peut participer. Les 
organisations internationales, gouvernementales et non gouvernementales, en liaison avec la CEI, participent 
également aux travaux. La CEI collabore étroitement avec l'Organisation Internationale de Normalisation (ISO), 
selon des conditions fixées par accord entre les deux organisations. 

2) Les décisions ou accords officiels de la CEI concernant les questions techniques représentent, dans la mesure 
du possible, un accord international sur les sujets étudiés, étant donné que les Comités nationaux de la CEI 
intéressés sont représentés dans chaque comité d’études. 

3) Les Publications de la CEI se présentent sous la forme de recommandations internationales et sont agréées 
comme telles par les Comités nationaux de la CEI. Tous les efforts raisonnables sont entrepris afin que la CEI 
s'assure de l'exactitude du contenu technique de ses publications; la CEI ne peut pas être tenue responsable 
de l'éventuelle mauvaise utilisation ou interprétation qui en est faite par un quelconque utilisateur final. 

4) Dans le but d'encourager l'uniformité internationale, les Comités nationaux de la CEI s'engagent, dans toute la 
mesure possible, à appliquer de façon transparente les Publications de la CEI dans leurs publications 
nationales et régionales. Toutes divergences entre toutes Publications de la CEI et toutes publications 
nationales ou régionales correspondantes doivent être indiquées en termes clairs dans ces dernières. 

5) La CEI elle-même ne fournit aucune attestation de conformité. Des organismes de certification indépendants 
fournissent des services d'évaluation de conformité et, dans certains secteurs, accèdent aux marques de 
conformité de la CEI. La CEI n'est responsable d'aucun des services effectués par les organismes de 
certification indépendants. 

6) Tous les utilisateurs doivent s'assurer qu'ils sont en possession de la dernière édition de cette publication. 

7) Aucune responsabilité ne doit être imputée à la CEI, à ses administrateurs, employés, auxiliaires ou 
mandataires, y compris ses experts particuliers et les membres de ses comités d'études et des Comités 
nationaux de la CEI, pour tout préjudice causé en cas de dommages corporels et matériels, ou de tout autre 
dommage de quelque nature que ce soit, directe ou indirecte, ou pour supporter les coûts (y compris les frais 
de justice) et les dépenses découlant de la publication ou de l'utilisation de cette Publication de la CEI ou de 
toute autre Publication de la CEI, ou au crédit qui lui est accordé. 

8) L'attention est attirée sur les références normatives citées dans cette publication. L'utilisation de publications 
référencées est obligatoire pour une application correcte de la présente publication.  

9) L’attention est attirée sur le fait que certains des éléments de la présente Publication de la CEI peuvent faire 
l’objet de droits de brevet. La CEI ne saurait être tenue pour responsable de ne pas avoir identifié de tels droits 
de brevets et de ne pas avoir signalé leur existence. 

La Norme internationale CEI 61400-2 a été établie par le comité d’études 88 de la CEI: 
Éoliennes. 

Cette troisième édition annule et remplace la deuxième édition parue en 2006. 

Cette édition constitue une révision technique. Cette édition inclut les modifications 
techniques majeures suivantes par rapport à l'édition précédente: 

• le titre a été modifié pour mieux refléter le domaine d'application; 

• la partie I (évaluation de la conception) et la partie II (essais de type) ont été restructurées 
pour harmoniser l'utilisation avec les essais de conformité et la certification de la 
CEI 61400-22; 

• des précautions ont été ajoutées concernant l'utilisation des équations simplifiées; 

• une annexe traitant des autres conditions de vent a été ajoutée;  
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• une annexe traitant des tempêtes tropicales a été ajoutée;

• une annexe traitant des conditions d'environnement extrêmes a été ajoutée;

• une annexe traitant des essais CEM a été ajoutée;

• une annexe traitant du comportement dynamique a été ajoutée;

• les exigences concernant les essais de durée ont été modifiées;

• une annexe traitant de l'étiquette consommateur au format normalisé a été ajoutée;

• de nombreux changements mineurs ont été apportés et toutes les erreurs connues ont été
corrigées.

Le texte de cette norme est issu des documents suivants: 

FDIS Rapport de vote 

88/465/FDIS 88/469/RVD 

Le rapport de vote indiqué dans le tableau ci-dessus donne toute information sur le vote ayant 
abouti à l’approbation de cette norme. 

Cette publication a été rédigée selon les Directives ISO/CEI, Partie 2. 

Une liste de toutes les parties de la série CEI 61400, publiées sous le titre général Éoliennes, 
peut être consultée sur le site web de la CEI. 

Le comité a décidé que le contenu de cette publication ne sera pas modifié avant la date de 
stabilité indiquée sur le site web de la CEI sous "http://webstore.iec.ch" dans les données 
relatives à la publication recherchée. A cette date, la publication sera  

• reconduite,
• supprimée,
• remplacée par une édition révisée, ou
• amendée.

IMPORTANT – Le logo "colour inside" qui se trouve sur la page de couverture de 
cette publication  indique qu'elle contient des couleurs qui sont considérées comme 
utiles à une bonne compréhension de son contenu. Les utilisateurs devraient, par 
conséquent, imprimer cette publication en utilisant une imprimante couleur. 

Le contenu du corrigendum d'octobre 2019 a été pris en considération dans cet exemplaire.
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Partie 2: Petits aérogénérateurs 
 
 
 

1 Domaine d'application 

La présente partie de la CEI 61400 traite de la philosophie relative à la sécurité, l'assurance 
de la qualité et l'intégrité de l'ingénierie, et elle spécifie les exigences relatives à la sécurité 
des petits aérogénérateurs (PAG), comprenant leur conception, leur installation et leur 
maintenance, ainsi que leur exploitation dans des conditions externes spécifiées. Son but est 
de fixer un niveau approprié de protection contre les dommages dus aux dangers que ces 
systèmes pourraient causer pendant leur durée de vie. 

La présente norme se préoccupe de tous les sous-systèmes des PAG tels que les 
mécanismes de protection, les systèmes électriques internes, les systèmes mécaniques, les 
structures de support, les fondations et l'interconnexion électrique avec la charge. Un 
système de petit aérogénérateur comprend l'éolienne proprement dite, qui est composée des 
structures de support, du régulateur de turbine, du contrôleur/onduleur de charge (si 
nécessaire), du câblage et des connecteurs, et du ou des manuels d'installation et 
d'utilisation et autre documentation. 

Bien que la présente norme soit similaire à la CEI 61400-1, elle la simplifie et y apporte des 
changements significatifs afin d’être applicable aux petits aérogénérateurs. Il est permis de 
modifier les exigences de la présente norme s'il peut être démontré convenablement que la 
sécurité de l'aérogénérateur n'est pas compromise. Cependant, cette disposition ne 
s'applique pas à la classification et aux définitions des conditions externes associées de 
l'Article 6. La conformité à la présente norme ne soustrait aucune personne, organisation ou 
société de la responsabilité de respecter les autres réglementations applicables. 

La présente norme s'applique aux éoliennes en réseau et hors réseau ayant une surface 
balayée par le rotor inférieure ou égale à 200 m2 et générant de l'électricité à une tension 
inférieure à 1 000 V c.a. ou 1 500 V c.c. 

Il convient d'utiliser la présente norme conjointement avec les normes CEI et ISO appropriées 
(voir Article 2). 

NOTE 1 Dans la présente norme, les termes "éoliennes" et "aérogénérateurs" sont utilisés comme synonymes. 

2 Références normatives 

Les documents suivants sont cités en référence de manière normative, en intégralité ou en 
partie, dans le présent document et sont indispensables pour son application. Pour les 
références datées, seule l’édition citée s’applique. Pour les références non datées, la 
dernière édition du document de référence s’applique (y compris les éventuels 
amendements). 

CEI 60038:2009, Tensions normales de la CEI 

CEI 60204-1:2005, Sécurité des machines – Équipement électrique des machines – Partie 1: 
Règles générales 

CEI 60364-5-54, Installations électriques basse-tension – Partie 5-54: Choix et mise en 
œuvre des matériels électriques – Installations de mise à la terre et conducteurs de protection  
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CEI 60721-2-1, Classification des conditions d'environnement – Partie 2-1: Conditions 
d'environnement présentes dans la nature – Température et humidité 

CEI 61400-11, Wind turbines – Part 11: Acoustic noise measurement techniques (disponible 
en anglais seulement)  

CEI 61400-12-1:2005, Wind turbines – Part 12-1: Power performance measurements of 
electricity producing wind turbines  

CEI/TS 61400-13, Aérogénérateurs – Partie 13: Mesure des charges mécaniques 

CEI 61400-14:2005, Wind turbines – Part 14: Declaration of apparent sound power level and 
tonality values (disponible en anglais seulement) 

CEI/TS 61400-23, Aérogénérateurs – Partie 23: Essais en vraie grandeur des structures 
des pales (disponible en anglais seulement)  

CEI 61643-11:2011, Parafoudres basse tension – Partie 11: Parafoudres connectés aux 
systèmes basse tension – Exigences et méthodes d'essai 

ISO/CEI 17025, Exigences générales concernant la compétence des laboratoires 
d'étalonnages et d'essais  

ISO 2394:1998, Principes généraux de la fiabilité des constructions 

3 Termes et définitions 

Pour les besoins du présent document, les termes et définitions suivants s'appliquent. 

3.1  
moyenne annuelle 
valeur moyenne d’un ensemble de données mesurées de taille et de durée suffisante destinée 
à l’estimation de la valeur attendue de la grandeur 

Note 1 à l'article: L'intervalle de temps moyen doit être un nombre entier d’années qui représente la moyenne des 
effets non permanents tels que la saisonnalité. 

3.2  
vitesse moyenne annuelle du vent   
Vave 
vitesse du vent établie selon une moyenne conformément à la définition de la moyenne 
annuelle 

3.3  
cycles de refermeture automatique  
événement dont la période de temps varie d’approximativement 0,01 s à quelques secondes, 
pendant lesquelles un disjoncteur déclenché après un défaut sur le réseau est 
automatiquement refermé et la ligne électrique est reconnectée au réseau 

3.4  
frein  
dispositif capable de réduire la vitesse du rotor ou d’arrêter la rotation d'une éolienne 

3.5  
défaillance catastrophique  
désintégration ou effondrement d’un composant ou d’une structure, ce qui entraîne une perte 
de la fonction vitale et affecte par voie de conséquence la sécurité 




